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Rénszarvasok az óvodában 
 

Idén különleges vendég látogatta meg a 

mátrafüredi óvodásokat, egy „rénszarvasok 

által húzott terepszegway-szánon érkező 

Mikulás és csapata (ördögök és angyalok), 

akik egy jótékonysági figyelemfelhívó 

kampány keretében kedveskedtek műsorral 

és mézeskalács ajándékokkal az 

apróságoknak. 

A médiát is meghívták, melynek célja az 

óvodai támogatás átadásán túl a 

természetvédelem, ezen belül is az 

erdővédelem fontosságának hangsúlyozása. 

A felhíváshoz bárki csatlakozhat, aki 

vállalja, hogy a kampány során – mely a téli 

hónapok ideje alatt tart – önkéntes 

munkával is segíti az erdő védelmét. A 

csatlakozni vágyók először a Mátrában 

próbálhatják ki magukat tiszteletbeli 

természetőrként. 

A zöld gondolkodás kialakítását már 

egészen fiatal korban kell elkezdeni, a 

szervezők ezért választottak egy 

környezetbarát eszközt, s a Mikulás és 

segédei az adomány mellet játékos műsor 

keretében mondják majd el az ovisoknak, 

hogyan vigyázhatnak ők is az erdőre, nem 

feledve a közelgő karácsonyt, s az ilyenkor 

igen kedves fenyőfát sem. 

Ocela Tibor 

Advent a Kékesen 
 

A rendezvény fő szervezője, Klausmann 

Viktor, télköszöntőnek is nevezte advent 

első vasárnapját, december 2-át. Kékestető 

különleges mikroklímája lehetővé teszi, 

hogy erre a napra leesik az első hó és itt is 

marad. A Kékestetői Sícentrum és a 

Síakadémia, reményei szerint ismét 

december 25-én kezdi a síszezont, ami 

általában kitart egészen március közepéig. 

Az immár harmadik alkalommal 

megrendezett adventi ünnepség szellemi 

atyja, Bajna Gábor, aki az ausztriai Petzen 

városkából hozta az ötletet, hogy 

Magyarországon is hagyományt kellene 

ennek teremteni, melynek Ausztriában mély 

gyökere van. 

„Isten hozott mindenkit az Angyalok 

mezején, és örvendezzünk!”. Ezekkel a 

szavakkal köszöntötte a vendégeket Horváth 

László, a Heves Megyei Kormányhivatalt 

vezető kormánymegbízott.  Beszédében 

idézett Wörös Sándortól, Vass Alberttől. 

Emlékeztetett arra, hogy a mai ember azt 

gondolja előbb volt a munka és ennek 

jutalma, az ünnep következett, amikor az 

emberek elmentek a templomba, hogy hidat 

építsenek az égiekkel. Hajdanán nem voltak 

hétköznapok, csak ünnepek, mert minden 

nap megvolt a kapcsolat a felsőbb világgal, 

nyitott volt a kapu, átjárható volt a híd Ég és 

Föld között. Ez a képességünk ma is 

megvan, csak elfelejtettük. 

Páter Kázmér ferences plébános atya 

mesélt egy régi, szép álomról: 1931-ben, 

Zadravecz István püspök atya erre a helyre 

álmodta meg a 30 méter magas, Magyarok 

Nagyasszonyának ábrázolt szűzanyát, ami 

sajnos nem valósult meg. Felhívta a 

figyelmet, hogy gyakrabban gyújtsunk 

gyertyát, és a legkisebb dolgokat is tegyük 

nagy-nagy lelkesedéssel. Itt az Angyalok 

mezején és hazánk kegyhelyein 

imádkozzunk együtt Magyar Hazánkért! 

Ezután megáldotta az adventi koszorút és 

meggyújtotta az első adventi gyertyát. 

Az Angyalok mezejét igazi vásári 

hangulat vette körül: volt székely 

kürtőskalács, a Szabó méhészet 

Gyöngyösről, a Fabadka portán különleges 

szálas teák és fából készült gyermekjátékok, 

Bodonyból házi sajtok, valamint míves 

karácsonyi díszek, kerámiák, forralt bor és 

más finomságok várták a vendégeket. 

Szalóki Ági és Varga Miklós koncertje 

felejthetetlenné tette advent első 

vasárnapját, majd a program 

máglyagyújtással fejeződött be, melynek 

fénye határainkon túl is ragyogott.   
       (R.G.)

       
   

Sástó ígéretes jövője 
 

2012. november 6-án került sor a sástói 

kemping beruházás műszaki átadására, 

melynek műszaki ellenőre a Szántó Família 

Építőipari és Szolgáltató Betéti Társaság. 

A létesítmények több napos felülvizsgálata 

kezdődött el ezen a napon. A műszaki 

átadás sikeres befejezése után megkérésre 

kerül a használatba vételi engedély az 

építési hatóságtól, és várhatóan a turista 

szezonra üzembe helyezésre kerülnek, 

tájékoztatott Szántó János műszaki ellenőr. 

A 2,7 hektáros területen 21 üdülőház, 

önkiszolgáló étterem, presszó, üzletrész, 

Ifjúsági Ház (*Hostel), melyben welness 

szolgáltatások (gyermek-és felnőtt 

élménymedence, szauna, gőzkamra, 

sóbarlang), konferenciaterem, valamint 

külön szinten kerülnek elhelyezésre a 

diákcsoportok és külön a családok. 

Lakókocsiknak, sátorozóknak víz és 

elektromos rácsatlakozások, mosdók (külön 

akadálymentesített vizesblokk), konyha és 

más közösségi helyek állnak majd a 

vendégek rendelkezésére. 

A létesítmények természetes, környezetbe 

illő anyagokból épültek és nagy gondot 

fordítottak az öreg tölgyfák megóvására. A 

2,7 hektáros terület 10%-a került beépítésre, 

így a nagy zöldfelület vadregényessé teszi a 

kempinget, amiről elmondható, hogy 

világszínvonalon valósul meg. 

Sóbarlangja, Magyarország legnagyobb 

és talán a legszebb sóbarlangja, ahol a 

gyerekek részére külön barlang készült, 

sóhomokozóval. A falak parajdi (Erdély) 

sósziklából, a világító sótéglák pedig a 

Himalájából származnak. A led színterápiás 

sóbarlang erősíti az immunrendszert, kiváló 

a légúti panaszokra, stresszoldásra és még 

számos jótékony hatása van, ami kiegészül 

majd gyógyvíz terápiával is, és valóban, 

ahogy Kósa László TDM elnök korábban 

nyilatkozta: „a négyévszakos Mátra ideális 

az egészséges életmód megteremtéséhez és 

az Egészség Centruma lehet hazai, később 

európai szinten is.” 

A beruházó ÉLPAK Zrt. vezérigazgatója 

– Palik Tibor – elmondta, hogy a kemping 

90%-ban elkészült, amit négyévszakosra 

terveztek, energiaellátását pedig 

hőszivattyúval, napkollektorokkal valósítják 

meg.  

Azt gondolom, hogy a Mátra 

turizmusában hatalmas előre lépés ez a 

beruházás, ami azonban csak akkor válhat 

egy teljes egésszé, ha a környezete is felnő 

– ha nem is világszínvonalra, de legalább - a 

rendezettség szintjére. Jelenleg a tó (ami az 

ország legmagasabban fekvő tava) és 

környezete változatlanul gondozatlan, 

elhanyagolt. A meglévő állapotok (rét, 

sétányok, fák, szemét) rendben tartása, a 

tisztaság nem tartozik a költséges 

beruházások közé, ugyanakkor a gondos 

gazda benyomását kelti. 

 

(*Hostel: a hajdan, Európa szerte kedvelt 

Youth Hotelek mai elnevezése. Budapesten 

egyre több Hostel nyílik, vidéken azonban 

az elnevezés is ismeretlen még.) 

Rostás Gabi 

 

 Benei Krónika 
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A Mátra Szakképző Iskola hírei 

 
Ásványbörze: a Mátra 

Szakképző Iskola az eddigi 

legnagyobb kiállítói 

részvétellel, 2012. 

november 3-án és 4-én 

rendezte meg az 

Ásványgyűjtők XXIV. 

Mátrai Találkozóját. 

November 3-án ásványgyűjtő túrával 

kezdődött a találkozó – két autóbusznyi 

résztvevővel –, melyet Dala László vezetett 

Asztagkőre. Délután tudományos 

ismeretterjesztő előadásokkal folytatódott: 

Dr. Szakáll Sándor tanszékvezető egyetemi 

docens, Weiszburg Tamás tudományos 

főmunkatárs és Dr. Zombori Ottó csillagász 

előadókkal.  

November 4-én Bozsik István 

alpolgármester és Dr. Ördög István 

iskolaigazgató megnyitotta a nyilvános 

ásványbörzét Jakkel Mihály zenetanár és 

kürtös tanítványai közreműködésével. 

Ékköveket, kövületeket, csiszolatokat, 

gyógyító ásványokat lehetett adni, venni, 

cserélni. 

A látogatók megcsodálhatták Lovász 

András, Dr. Erdei Antal, Kiss Tibor, 

Horváth István és Horváth Béláné 

magángyűjtők ásványgyűjteményeit.  

A „Mátra Legszebb Ásványa” díjat a 

látogatók szavazati alapján Horváth István 

gyöngyösi gyűjtő kapta. 

A rendezvényre belépés idén is díjtalan 

volt.  A látogatottságra jellemző, hogy az 

iskola saját parkolói megteltek, és a 

környező utcákban is nehéz volt 

parkolóhelyet találni. 

A rendezvény kísérő programjai voltak: 

írisz diagnosztika és meditációs lehetőség, 

Zsédő Károly fafaragó művész kiállítása és 

Simon L. Zoltán természetfotós kiállítása. 

(A rendezvény fő szervezője Drizner Rita, 

további szervezők Hanák Sándor és Misuta 

János voltak.) 

 

 Dr. Ördög István, igazgató 

 

Kiállítás: Zajdóné Vetter Ágnes a 

Keresztény Vándorkiállítás keretében 

2012. november 19-én - immár hatodik 

alkalommal - szervezett kiállítást a Mátra 

Szakképző Iskolában, ezúttal Simon Zoltán 

természetfotós munkáiból, amely kiegészült 

egy közel egy órás vetítéssel egybekötött 

előadással, melynek a mottója: „felismerni, 

megismerni és másokkal is megszerettetni 

az Isten teremtett világát, a Természetet.” 

A természetfotókon táj, növény, madár és 

emlős állatok láthatók. Megismerhették a 

diákok és a vendégek a fotózásban használt 

különböző álcázási technikákat, a 

madárvilágra veszélyes tereptárgyakat, az 

állatok környezetükhöz való alkalmazkodó 

képességét. Felhívta a figyelmet a madarak 

védelmére, többek között a téli madáretetés 

fontosságára. Láthattunk díjnyertes, 

valamint több kiállításon dicséretes 

elismerést kapott fotókat. 

Az előadás végén Simon Zoltán a 

mintegy 30 darabból álló, keretezett fotót az 

iskolának adományozta, amely állandó 

kiállításként megtekinthető. 

Szuromi László  

 
Előadás: szépszámú közönség előtt, 

2012. november 20-án az iskola aulájában 

rendezték meg a Toll és Kereszt irodalmi 

sorozat részeként Gyimóty Gábor 

„Beszéljünk tudatosan, beszéljünk 

tudatosan magyarul!” című előadását. 

Gyimóty Gábor, az 1956- óta Svájcban 

élő, még mindig aktívan dolgozó ipari 

formatervező nem tartja magát sem 

nyelvésznek, sem költőnek, annak ellenére, 

hogy több verseskötete jelent már meg és 

szinte „forradalmat” indított el a szép és 

helyes magyar beszédért. Járja az országot 

és tiszta, szép magyarsággal tartott, 

humorral fűszerezett előadásain felhívja a 

közönség figyelmét, az egyre jobban terjedő 

idegen szavak, a rossz igekötő használatok, 

a magyartalan beszéd elterjedésére.  

Előadásában utalt arra, hogy a 

televízióból és a rádióból áradó „zagyva” 

nyelvet óhatatlanul átveszik az emberek, 

mert azt hiszik az a jó, pedig a magyar 

nyelv ritka kiváltsága az, hogy egyszerűen, 

érthetően, röviden mondja el a lényeget. 

Nem kell valamit hosszú, nyakatekert 

idegen szóval kifejezni akkor, amikor annak 

szép, dallamos magyar megfelelője van.  

Az író szerint - mert hiába tiltakozik 

szerényen, számomra igenis az - tenni kell 

tudatosan, következetesen a szép magyar 

beszéd használatáért. Ne legyenek az 

üzleteink, a kórházaink, a mindennapi 

életünk dolgai tele az angol nyelvből 

sokszor rosszul átvett kifejezésekkel!  

A magyar ember beszéljen magyarul, 

tudatosan, odafigyelve, hisz ez a nyelv 

annyi szépséget, ritmust, dallamot rejt. 

Akkor, amikor sok idegenbe szakadt 

hazánkfia pár év után szinte alig-alig szólal 

meg magyarul, ámulatba ejtő Gyimóty 

Gábor tiszta, szép magyar beszéde és 

elhivatottsága a magyar nyelv védelme 

érdekében. Munkássága minden tiszteletet 

megérdemel. A remek hangulatú előadás 

végén az író az eddig megjelent köteteit az 

iskola könyvtárának adományozta. 

Dr. Ördög István igazgató úr köszönetet 

mondott a remek előadásért, a szép 

könyvekért, amivel az iskola könyvtára 

gazdagodott.  

Elmondta, hogy neki és az iskola 

diákjainak is igen fontos a magyar nyelv 

szeretete, aminek ékes bizonyítéka az 

iskolában létesített Bánffy György 

emlékszoba. A híres nyelvőrző színész, 

ugyanis nemrégiben az iskolának 

adományozta értékes vadásztrófea 

gyűjteményét, Simon Zoltán természetfotós 

jóvoltából pedig gyönyörű fotókkal 

gazdagodott az intézmény. Dr. Ördög István 

mindössze másfél éve a Mátra Szakképző 

Iskola igazgatója és három remek 

gyűjteménnyel gazdagodott az intézmény.  

Köszönjük Gyimóty Gábornak a remek 

hangulatú, tanulságos délutánt, az igazgató 

úrnak pedig a meghívást. 

Pásztor Piroska 

Kedves Mátrafürediek! 
 

Az ünnepi készülődés közepette 

szeretném felhívni figyelmüket 

egyesületünk és polgárőreink 

tevékenységére.  Örömmel számolhatok be 

Önöknek, hogy a Mátrafüredi Új Polgárőr 

Egyesület mára a magyarországi polgárőr 

mozgalom keretében, az Országos Polgárőr 

szövetség tagjaként, minden törvényes 

előírásnak eleget téve dolgozik Mátrafüred 

és Gyöngyös közigazgatási területén a 

közbiztonságért, az itt élők nyugalmáért!  A 

településünkön járőrszolgálatot teljesítünk, 

de részt veszünk az egyéb programokban is, 

mint például az áldozatvédelmi munkában, 

a „Tiszteletet az éveknek, biztonságot az 

időseknek” országos akcióban, a helyi és 

országos rendezvények biztosításában. 

Tevékenységünket a polgárőrségről szóló 

törvény előírásai alapján a Rendőrséggel 

szorosan együttműködve folytatjuk, 

amelynek főbb tennivalóit megállapodásban 

rögzítettük a Gyöngyösi 

Rendőrkapitánysággal. Megállapodást 

kötöttünk az önkormányzattal is, amely 

ebben az évben már nemcsak erkölcsileg, 

hanem anyagilag is támogatja munkánkat. 

Önök jól tudják, hogy a polgárőreink 

szabadidejükben, minden anyagi 

ellenszolgáltatás nélkül végzik 

tevékenységüket. Ezúton is szeretnénk 

megköszöni mindazok támogatását, akik 

tevőlegesen segítetik egyesületünk 

munkáját.  

Természetesen a saját lehetőségeinket 

felhasználva is törekszünk arra, hogy a 

polgárőr szolgálat feltételeit biztosítsuk. 

Eredményesen pályáztunk az Országos 

Polgárőr Szövetség és a Nemzeti 

Együttműködési Alap által kiírt civil 

pályázatokon. 

Kiemelt figyelmet fordítottak a 

létszámunk növelésére a felkészültségünk 
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fokozására is. Mára a szolgálatot teljesítő 

polgárőreink létszáma 25 főre növekedett. 

Külön öröm számunkra, hogy Ifjú 

Polgárőrök is bekapcsolódnak a munkába. 

Hat helyi középiskolás teljesít polgárőr 

szolgálatot, s természetesen számítunk rájuk 

az iskolai rendezvények biztosításában is.  

Részt vettünk a Heves Megyei Polgárőr 

Szövetség által szervezett felkészítéseken, 

amelyeken polgárőreink eredményes vizsgát 

is tettek.  

Köszönjük azoknak is az 

együttműködést, az együttmunkálkodást, 

akik szóvá teszik a településen tapasztalható 

hiányosságokat, akik felkeresnek bennünket 

elérhetőségeinken, bízva abban, hogy 

képesek vagyunk közreműködni azok 

megszüntetésében. Igyekszünk minden 

bejelentést, megkeresést komolyan venni, a 

lehető legrövidebb időn belül kivizsgálni. 

Kérjük továbbra is Önöket, hívjanak 

bennünket bátran (06/70-708-5500), vagy 

jelezzék járőreinknek az észlelt 

problémákat. Közös érdekünk, hogy a 

mátrafürediek nyugodtan, békében és 

biztonságban éljenek és mindazokat, aki ezt 

nem így gondolják, arra kényszerítsük, hogy 

hagyják fel jogsértő és közösségellenes 

cselekményüket.  

Polgárőr társaim nevében kívánok 

minden kedves mátrafüredi lakosnak 

Kellemes Karácsonyi Ünnepeket és 

nagyon Boldog Új Évet!

 

Keszthelyi László: 

 a Mátrafüredi Új Polgárőr Egyesület elnöke  

Támadnak az erdő lakói? 
 

Állandó szóbeszéd témája, hogy 

Mátrafüreden egyre többször lehet 

találkozni az erdő félénk lakóival. Konda 

vaddisznó turkált minap a templom mögötti 

kiserdőben, nem beszélve Galvácsi Gyuri 

bácsi kertjéről, aki kérdőre vont: miért nem 

vadásztok? Nem egyszer riasztottak 

telefonon, hogy rókát láttak fényes nappal, 

és annyira nem látszott rajta az ijedtség. 

Őzek, szarvasok, rókák, nyestek vaddisznók 

inváziója? Mi, a magyarázat? 

A már unos-untalan ismételt sablonok 

helyett jómagam is más, új magyarázatot 

próbáltam keresni, de azért a régi válaszokat 

is megemlíteném. 

Veszett róka az elmúlt húsz évben nem 

volt. Az viszont igaz, hogy rengeteg 

ételmaradék kerül a kukákba. Nekik ez 

ingyen konyha. A vaddisznó is jobban talál 

csigát, pondrót, makkot a telkek végére 

kihordott avar alatt, mint természetes 

élőhelyén, az erdőben. Mátrafüred is erdő. 

A vadon élő állatok közül a ravaszdi róka az 

IQ bajnok, de a többi is észrevette már, 

hogy amíg az erdőben a zöldruhás 

„símabőrű” vadászik rá, addig a faluban 

nem fenyegeti a lelövés.  

És az új válaszok: mintegy negyed század 

alatt megváltozott környezetünk. Eltűntek a 

termelőszövetkezetek, az erdő közeli nagy 

gabona tábláikkal, és az olyan szőlők is, 

ahol mindegy volt ki szüretel az orosz 

piacra: Mari néni vagy a szarvasok. 

Fokozódott viszont az erdőgazdálkodás, 

erdő felújítás. Füredet nagyon közel és 

mozaikszerűen vadrejtő és tápláló fiatal 

sűrűk veszik körül, így még közelebb került 

a „hívatlan szomszédság”. És ha van élelem, 

szaporodnak is. 

Figyelemre méltó és tapasztalatból 

mondom, meg tudják állapítani az idősebb 

egyedek, hogy turista, vagy rá veszélyt 

jelentő puskás vadász közelít. 

Lenne még egy jó tanácsom újdonsült 

lakosok számára: a kertben, ha lehet, ne 

telepítsenek illatos örökzöld tujákat, 

cédrusokat, mert a szarvas ezt 

illatszerboltnak nézi. Vonzza őket, mint a 

mágnes és nincs az a kerítés, ami 

megakadályozná abban, hogy szétverje a 

drága dísznövényt, és felkenje magára 

udvarlás előtt, mint egy Old Spice after 

sprayt.  

Az állatok viselkedésével foglalkozó 

tudomány (etológia) gyerekcipőben jár még. 

Gondolják csak el: nem csak a nagyobb 

agyar, agancs, testi erő a domináns egyed 

jellemző tulajdonsága. Mivel ki nem 

kerülhet bennünket, az ember közelében 

megtanul táplálkozni, mert ez előnyt, 

túlélést jelent számára. Felismeri a 

ragadozót (vadászt), megtanulja, hogy kell 

átkelni autóforgalomban az országúton 

(KRESZ). Amelyik alkalmazkodik, csak az 

él túl, szaporodik, örökít hasonló 

tulajdonságú utódokat. Utópia? Nem. Itt 

zajlik előttünk. 

Ez az evolúció, és Önök olyan 

szerencsések, hogy ezt az ablakukból 

kitekintve láthatják.  

Bordás Bertalan, hivatásos vadász  

Memento 
 

Szegényebb lett Mátrafüred egy 

nagyszerű alkotóművésszel, akinek élete a 

palóc kultúra megismerésével és 

megismertetésével telt. Maradandót alkotott 

Szakács Józsefné Magdi néni. Életútja, 

művészete rangot, ismertséget adott 

Mátrafürednek. 

Időnként betértem hozzá a múzeumba, 

hogy meghallgassam bölcs szavait, és 

mindig kaptam tőle valamilyen szellemi 

ajándékot: többek között neki köszönhetem, 

hogy megismerhettem Somogyi Miklós 

festészetét. Csodáltam őszinteségét, ahogy 

tekintélyelvűség nélkül, szemtől-szembe 

mondta meg véleményét, amit megtehetett, 

mert megvolt hozzá a tudása, műveltsége, 

hogy önmaga lehessen.  

Nem vitt magával semmit, hiszen egész 

élete arról szólt, hogy átadja a tudást, így 

szellemi öröksége mindnyájunké.  

November 13-án vettek tőle végső búcsút 

családja, barátai, kollégái, ismerősei. A 

város nevében Bozsik István alpolgármester 

mondott búcsú beszédet, mély tisztelettel és 

elismeréssel szólva Szakács Józsefné 

személyéről  és művészetéről  

(R.G.) 

A Mátra Múzeum rendhagyó kiállítása 
 

2012. november 29-én Élő Szellemi 

Örökségünk címmel kiállítás nyílt 

Gyöngyösön a Mátra Múzeumban. A 

múzeum profiljától elkülönülten, egyedi 

kiállítást nyitottak meg, mely 2013. február 

végéig tekinthető meg és jó szívvel ajánlom 

a népi kultúra iránt érdeklődőknek.  

A kiállítás mottója: „minden faluba, 

városba, minden ember szívébe, lelkébe kell 

önteni, hogy az a mi nemzeti kincsünk, 

legyen szó viseletről, textilről, fafaragásról 

vagy bármilyen kézműves mesterségről”,-

vallja Erdész Judit Mária hímző és 

népviselet tervező népművész. 

A Heves megyében élő és elszármazott, 

valamint valamennyi kiállító a 

Népművészet Mestere címet viselik, 

melyből Papp Ferencné Temesvári Katalin 

gyöngyösi származású, és számomra a 

legmegkapóbb művészi babáit láthattuk. 

Különösen kiemelkedő az élethű, textilből 

készült babafejei és megemlítendő, hogy 

Lovászné Juhász Rita tőle tanulta a 

babakészítés mesterségét és a mai napig 

nagy tisztelője a népművésznek.  

A kiállításon túlnyomórészt Heves és 

Átány község térségéből származó, a hevesi 

népművészetre épülő szőttesek, ruhák és 

használati tárgyak kerültek bemutatásra. 

Láthattunk kovácsoltvas tárgyakat, 

gyönyörű marhabőrből készült tarsolyokat, 

táskákat és öveket. 

Mátrai vonatkozású a Parádon élő Baji 

Imréné kosárfonó munkája, mely kiegészült 

különféle fonott borosüveg figurákkal is.  

A kiállítás a ma is élő kulturális örökségünk 

részét képezi. 

Szuromi László 
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Könyvajánló 

 
Goce Smilevski, a mindössze 38 éves 

macedón író regénye – Freud húga – 2010 

irodalmi szenzációja volt, és elnyerte az 

Európai Unió Irodalmi díját. 

Adolfine Freud szomorú 

visszaemlékezése ez a regény. Édesanyja a 

gazdagoknál súrolta a padlót, édesapja egy 

rőfös boltban volt segéd, így tartották el 

népes családjukat, a négy lány és két 

fiúgyermeket. Sigmundnak kiváltságos 

helye volt a családban, külön szobája volt, 

mert azt jósolták születésekor, hogy ez a 

gyerek nagyon híres lesz. A híres testvér 

árnyékában cseperedett fel Adolfine, akinek 

egész életére meghatározó volt az az egy 

mondat, melyet anyja három éves korában 

mondott neki:” jobb lett volna meg sem 

születned”. Kudarcra volt ítélve minden 

életigenlő próbálkozása. Elismerés, sikerek 

híján csak az önmarcangolás keserűsége 

jutott neki. Több évre beköltözött egy 

elmegyógyintézetbe, nem mintha őrült lett 

volna, de ez a környezet is elviselhetőbb 

volt számára, egyfajta menekülés önmaga és 

a világ elől.  

Sigmund gyakran meglátogatta húgát az 

intézetben, aki akkor már híres ember volt, 

és így vallott önmagáról: „a tudatalatti 

felfedezésével úton vagyok afelé, hogy 

megváltoztassam a világot. Ez lesz a 

harmadik nagy forradalom az ember 

önmagáról és a világról alkotott 

felfogásában Kopernikusz és Darwin után.” 

Sajnálatos módon nem hogy a kor, de még 

orvos kollégái sem értették meg, akik 

nagyobb dolognak tartották Thomas 

Grapper találmányát, az angol WC-t és a 

kerék felfedezését, mint Freud elméleteit. 

Freud sok időt töltött rendelőjében, ahol 

addig beszéltette pácienseit, míg el nem 

jutottak a gyermekkori traumához és ezen 

keresztül a betegségek valódi megértéséhez. 

(Talán, ha jobban odafigyelt volna Adolfine 

húgára és annak gyermekkori traumájára, 

akkor az ő élete is adalék lehetett volna 

pszichoanalíziséhez.) 

Ausztria német megszállása után, aki 

tehette és kapcsolatai voltak, menekült 

Bécsből. A négy idős lánytestvér könyörgött 

Sigmundnak, hogy híres ember lévén, 

szerezzen nekik papírokat, hogy 

elmehessenek, amit ő fölösleges 

aggodalomnak tartott. Ennek ellenére 82 

évesen Londonba emigrált, és magával vitte 

mindazokat, akiket megmentésre 

érdemesnek ítélt: a feleségén és gyermekein 

kívül a cselédeit és a kutyáját.  

Négy húgát sorsára hagyta Bécsben, 

akiket hamarosan deportáltak. Adolfine, 

testvéreivel kézen fogva lépett be a 

gázkamrába, anyja szavaira emlékezve: 

„jobb lett volna meg sem születned.” 

R. Gabi 

Az épített és a természeti környezet összhangja 

 
Az állampolgári kezdeményezések 

beépítése egy település életébe 

sokszínűséget, ötletet és mindenképpen 

fejlődést jelent, de csak akkor, ha nyitott 

fülekre talál. Az okos, együttműködésre 

képes emberek partnerek is ehhez. 

Udvarhelyi Teréz, számos jó ötlet 

elindítója, azzal a javaslattal kereste meg 

Németi László főépítészt, hogy a 

barátságtalan, szürke villanyoszlopokat tájba 

illő zöldre kellene festeni. 

(A sok vezetéktől már azt érezhetjük, hogy a 

hálózat csapdájába estünk, de ha már 

nélkülözhetetlen, akkor illeszkedjen a 

természeti környezetbe.) 

A főépítész kérésére a városháza fő 

energetikusa – Hargitai János – felvette a 

kapcsolatot az áramszolgáltatóval (ÉMÁSZ), 

ahonnan színmintát küldtek, és a kiválasztott 

színre festették a beton villanyoszlopokat.  

Ezentúl a Mátrában az üdülőhelyeken és a 

turisztikailag látogatott helyeken 

környezetbe illő, zöldre festett 

villanyoszlopok kerülnek elhelyezésre, 

tájékoztatott Németi László főépítész. 

(a szerk.) 

 

RÖVID HÍREK, INFORMÁCIÓK 

 
KÉRDÉS 

Miért nincs Mátrafüreden is a Fő téri adventi házikó és betlehem? 

VÉDETT ÉPÜLETEK 

A városháza építész irodája lajstromba vette Gyöngyös és 

Mátrafüred régi, védelemre érdemes épületeit. Egy tekintélyes 

listával kiegészítette ezt a Mátrafüredért Természetvédelmi és 

Turisztikai Alapítvány is, amely a tavaszi testületi ülésen 

elfogadásra került. Örömünkre, így fennmaradnak a szép, az 

egykori Mátrafüred és Benepuszta jellegzetes nyaralóvillái. 

VÁROSÜZEMELTETÉS 

A városgazda – Kővári László – a téli időszakra való tekintettel 

kéri a lakókat, hogy ne hagyják gépjárműveiket az ingatlan előtt, 

mert akadályozza a szórógépek munkáját! 

KÖZTERÜLET 

A közterület felügyelet minden héten két alkalommal (kedden és 

csütörtökön) Mátrafüreden van. Észrevételeikkel (pl.: ha illegális 

szemét és zöldhulladék lerakót, vagy bármi mást észlelnek) 

bátran forduljanak Szoó Gyula (0670/866-95-97) és Nyíri László 

közterület felügyelőkhöz. 

GENOVÉVA FODRÁSZAT 
Szeretettel várom vendégeimet új helyszínen. Mátrafüred, Béke 

út 4. (Takarékszövetkezet mellett). Antal Éva M: +3630-44-789-

44 

MIKULÁS DÉLUTÁN 

A Berze kollégium diákjai remek műsorral kedveskedtek az 

óvodásoknak december 6-án. Szép dalokkal, humoros előadással 

és persze ajándékokkal lepték meg az apróságokat. 

ELŐADÁS 

Pásztor Piroska önálló irodalmi estje 2013. februárjában, a Villa 

Rosa Idősek Otthonában. (A pontos dátum ki lesz plakátolva.) 

EGYÉB SZOLGÁLTATÁSOK A POSTÁN 
PostaNyugdíj Program (egyhavi díj ajándékba), PostaFészek Őr 

(otthonbiztosítás), PostaÉrték Őr (életbiztosítás). Megtakarítás, bonus, 

kedvezmények! Bővebb felvilágosítás a mátrafüredi postán. Cola (2l) 350 
Ft, Chibo kávé 490 Ft, Sindy papírzsebkendő 140 Ft, Balaton szelet 90 Ft. 

Utasbiztosítás, elektronikus mobil feltöltés. Szaloncukrok: likőrös (1500 

Ft/kg), zselés (1360 Ft/kg), trüffel krémes, vajkaramellás, mogyoró 
krémes, madártejes (775 Ft/400 gr). 
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